
قیمت زعفران سر به فلک کشید
عضو شورای ملی زعفران حداقل قیمت هر کیلو زعفران 
را ۳۶ میلیون تومان و حداکثر آن را ۵۲ میلیون تومان 

اعلام  کرد.
زعفران ایران را به جرات می توان یکی از بهترین و مرغوب 
ترین زعفران ها در سطح دنیا معرفی کرد. این محصول 

همواره از تمام کشورهای دنیا خواهان و طرفدار دارد.
نوسانات نرخ ارز، تقاضای جهانی و داخلی زعفران، عرضه 
زعفران، قوانین و مقررات، تعرفه های گمرکی کشورهای 
وارد کننده زعفران، میزان عرضه کشورهای رقیب در 
بازار از جمله مواردی هستند که تاثیر مستقیمی بر قیمت 

زعفران دارند.
علی حسینی روز گذشته از آغاز برداشت نوبرانه زعفران 
خبر داد و گفت: با توجه به آنکه پیک برداشت زعفران از ۵ 
آبان به بعد آغاز می شود، از این رو هنوز نمی توان پیش بینی 

دقیقی راجع به تولید داشت.
به گفته او، گرچه بسیاری از فعالان و دست اندرکاران 
تولید برآوردهایی داشتند، اما باید گفت به سبب آنکه 
زعفران گیاهی زیر زمین است تا پایان فصل برداشت نمی 
توان آمار دقیقی ارائه داد و برآوردهای احتمالی از ۱۰ آبان 

به بعد امکان پذیر است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران، حسینی حداقل قیمت هر 
کیلو زعفران را ۳۶ تا ۳۷ میلیون تومان و حداکثر آن را ۵۰ 

تا ۵۲ میلیون تومان اعلام کرد.

این خودرو ۱۰۰ میلیون تومان ارزان شد
بررسی بازار خودرو نشان می دهد که قیمت هیوندای 
GLS( طی ۵ روز گذشته ۱۰۰  سوناتا هیبرید تیپ ۲ )
میلیون ارزان شده است. قیمت لاماری ایما ۱۴۰۲ نیز 

نسبت به ۵ روز گذشته ۴۰ میلیون ارزان شده است.
قیمت فونیکس FX پریمیوم مدل ۱۴۰۲ امروز یک 
میلیارد و ۷۵۰ میلیون تومان است که طی روز گذشته 
تغییر نکرده است اما نسبت به مرداد گذشته ۱۰۰ میلیون 
تومان ارزان شده است و قیمت چری تیگو IE ۵ نیز امروز 
یک میلیاردو۲۲۰ میلیون تومان شده است که نسبت به 
روز گذشته ثابت مانده اما طی مرداد ۹۰ میلیون ارزان 

شده است.
قیمت فونیکس تیگو ۸ پرومکس اکسلنت مدل ۱۴۰۲ نیز 
۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان اعلام شده است که نسبت 
به روز گذشته ثابت است و قیمت لاماری ایما ۱۴۰۲ امروز 
حوالی یک میلیارد و ۶۹۰ میلیون خریدوفروش می شود که 
نسبت به ۵ روز گذشته ۴۰ میلیون ارزان شده است و با این 
ریزش نسبت به مرداد ۱۳۰ میلیون تومان ارزان شده است.

قیمت فیدیلیتی پرایم ۷ نفره مدل ۱۴۰۲ نیز یک 
میلیاردو ۵۵۰ هزارتومان است که طی دوماه گذشته ۴۰ 
میلیون ارزان شده است و قیمت فیدلیتی پرایم ۵ نفره مدل 
۱۴۰۲ نیز به یک میلیارد و۵۱۰ میلیون تومان رسیده است 
که ۱۰ میلیون تومان طی ۵ روز گذشته و ۳۰ میلیون نسبت 

به مرداد ارزان شده است.
قیمت کی ام سی J۷ مدل ۱۴۰۲ نیز به یک میلیاردو۳۹۰ 
میلیون تومان اعلام شده است که طی دو روز ۲۰ میلیون 
گران شده است و قیمت ام وی ام X۲۲ اتوماتیک مدل 
۱۴۰۱ )اسپرت لاکچری( امروز ۷۹۰ میلیون تومان است. 

این خودرو نسبت به مرداد ۴۵ میلیون ارزان شده است.
قیمت برلیانس روز گذشته کراس )۱.۶۵ لیتر( مدل 
۱۳۹۹ نیز ۹۵۰ که نسبت مرداد ۷۰ میلیون کاهش پیدا 
کرده است همچنین قیمت دیگنیتی پرایم مدل ۱۴۰۲ به 
یک میلیاردو ۵۶۰ میلیون تومان رسیده است که نسبت 
به مرداد ۱۰۰ میلیون ارزان شده است. دیگنیتی یک 
میلیاردو۱۴۰ میلیون از ابتدای سال ارزان شده است و قیمت 
هایما ۸S امروز به یک میلیاردو۷۹۰ میلیون رسیده است که 
۱۰ میلیون طی ۵ روز گذشته ارزان شده است. قیمت هایما 
اتوماتیک S۵ ۶ سرعته مدل ۱۴۰۲ نیز یک میلیارد و۵۱۰ 

میلیون شده است.
قیمت جک اتوماتیک )S۵ ۱.۵ لیتر ( مدل ۱۴۰۲ نیز به 
یک میلیاردو ۳۲۰ میلیون تومان رسیده است که نسبت به 
۵ روز گذشته ۱۰ میلیون و نسبت به مرداد ۵۰ میلیون ارزان 
شده است و قیمت سراتو سایپا )۲.۰ لیتر آپشنال( مدل ۹۸ 
 X۷۰ نیز یک میلیارد و ۷۷۰ میلیون است و قیمت لیفان
نیز به یک میلیاردو ۲۰۰ میلیون تومان رسیده است که ۵۰ 

میلیون طی دوماه گذشته کاهش پیدا کرده است.
قیمت کیا سراتو وارداتی اتوماتیک ۲.۰ لیتر مدل ۲۰۱۸ 
به ۲ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان رسیده است که نسبت 
به روز گذشته ثابت است اما طی مرداد ۱۰۰ میلیون گران 

شده است.

۶۸۰ میلیون دلار پارچه وارد می کنیم
 دبیر انجمن صنایع نساجی با بیان اینکه هم اکنون ۶۸۰ 
میلیون دلار پارچه وارد کشور می کنیم، گفت: اگر دولت از 
واحدهای بافندگی حمایت کند می توانیم از ارزبری در بخش 
ریسندگی و رنگ جلوگیری کنیم.سید شجاع الدین امامی 
رئوف دبیر انجمن صنایع نساجی ایران در گفت و گو با 
مهر در مورد تعرفه های گمرکی اظهار کرد: مشکلی که با 
وزارت صمت داریم مربوط به تعرفه های گمرکی می شود؛ 
ما دستورات مختلفی داریم مبنی بر اینکه کالاهای مشابه 
ساخت داخل نباید وارد شود که رگولاتور تنظیم این دستور 
تعرفه های گمرکی است؛ یعنی کتاب تعرفه از صنایع داخلی 
ما و به خصوص بخش هایی که ما پتانسیل داریم در برابر 
اجناس خارجی حمایت کند؛ به عنوان مثال در ترکیه از 
تولیدکننده داخلی در مقابل بازار بیرونی حمایت می شود 
اما تعرفه های گمرکی ایران که هر سال کمیسیون ماده یک 
وزارت صمت آماده می کند چند سالی است برای صنایع 
نساجی مشکل ساز شده است.دبیر انجمن صنایع نساجی 
ایران تصریح کرد: به عنوان نمونه ما سالهای سال پنبه را از 
ازبکستان تأمین می کردیم. این کشور از سال ها قبل نسبت 
به سرمایه گذاری در حوزه ریسندگی ورود کرد به شکلی که 
پنبه را کامل به نخ تبدیل کرده و نخ را صادر می کند و حتی 

پنبه وارد می کند تا ارزش افزوده صادر کند.

آرمان ملی-  صدیقه بهزادپور: بنگاه داری بانک ها چندین 
سال است که یکی از چالش های اصلی محسوب می شود و طبق 
اعلام مصوبه های دولت و تاکید بر واگذاری تسهیلات در حوزه های 
مختلف از یکسو و مخالفت و سرباززدن  برخی از بانک ها از اعطای 
وام های ضروری و غیرضروری اجرای پروژه های مختلف در 
حوزه های گوناگون را با مشکل مواجه ساخته است این در حالی 
است که برخی از بانک های خصوصی یا دولتی با حضور در بسیاری 
از طرح های اقتصادی خود به عنوان سرمایه گذار مستقیم به عنوان  
پیمانکار یا با واگذاری تسهیلات کم بهره با اقساط طولانی مدت 
حضور می یابند و بابِ رانت و فاصله گرفتن از وظیفه اصلی بانک ها 
را گشوده اند که به این ترتیب بنگاه های اقتصادی خُرد و کلان از 
دریافت تسهیلات جهت به گردش درآوردن چرخ تولید را محروم 
کرده اند. کارشناسان معتقدند  حضور بانک ها در پروژه های اقتصادی 
به شکل مستقیم مانع از حمایت از کسب و کارهای خرد شده است و 
فقدان نظارت باعث شده تا چرخ تولید در بخش های مختلف متوقف 
شود و سرمایه های فعال دراین حوزه به خارج از کشور یا بازارهای 

غیرمولد هدایت شود. 
    بانک ها، بنگاه های اقتصادی یا حامیان سرمایه گذار

محمد طباطبایی، کارشناس اقتصادی در این خصوص به »آرمان 
ملی« گفت: بسیاری از پروژه های اقتصادی در کشور به دلایل 
مختلف از جمله تحریم، نبود سرمایه گذار داخلی و خارجی، مانع 
تراشی بانک ها برای واگذاری تسهیلات خرد و کلان به تعویق افتاده 
یا متوقف شده است این در حالی است که در برخی از موارد برخی از 
بانک ها، خود به عنوان پیمانکاران پروژه های اقتصادی در حوزه های 

مختلف حضور پیدا می کنند و از وظیفه اصلی خود دور می شوند. 
او افزود: برخی از بانک های خصوصی یا غیرخصوصی با وجود 
تاکید دولت مبنی بر اعطای تسهیلات برای پروژه های مختلف در 
بخش مسکن از اجرای مصوبات دولت و مجلس سرباز می زنند و این 
روند با توجه به شرایط اقتصادی نامطلوب در کشور و عدم حضور 
سرمایه گذاران در حوزه های مختلف به مشکلات اقتصادی بیش از 
پیش دامن می زند و از سوی دیگر معضلاتی چون بیکاری، گرانی 
مسکن، افزایش قیمت اقلام اساسی و غیراساسی، رشد تورم و... 
را افزایش می دهد علاوه بر این بانک ها نیز از وظایف اصلی خود و 
همچنین حمایت از بنگاه های اقتصادی به ویژه بنگاه های اقتصادی 
خُرد از بین رفته است و به این ترتیب رونق تولید نیز به فراموشی 

سپرده می شود. 
    خوب و بد حضور بانک ها در پروژه های اقتصادی

او درباره حضور بانک ها در برخی از پروژه ها گفت: بدیهی است 
حمایت بانک ها از پروژه های اقتصادی در حوزه های مختلف مانند 
انرژی، عمرانی و... مطلوب تلقی می شود اما این امر مشروط به این 
است که بانک ها خود به عنوان  پیمانکار و در راستای حفظ منافع 
خود و بدون توجه به منافع ملی حضور نیابند و چرخ رونق اقتصادی 
با تعامل همه جانبه ارکان مهم در تولید عملیاتی می شود اما آنچه که 
اکنون از سوی برخی بانک ها مشاهده می شود صرفا لابی گری برای 
حضور در پروژه های اقتصادی یا اینکه تسهیلات کلان به برخی از 
افراد حقیقی و حقوقی پرداخت می شود که امید جندانی به دریافت 
اقساط آن وجود ندارد و به این شکل فقط حال اقتصاد بد کشور را 

بدتر از پیش می سازد. 
   رونق تولید در انتظار تامین اعتبار مالی

این کارشناس اقتصادی اضافه کرد: به کارگیری سرمایه های 
داخلی از مسیر بانک ها یا بخش خصوصی در پروژه های اقتصادی 
و فراهم آوردن بستر مناسب برای فعالان اقتصادی باعث افزایش 
اعتماد بین دولت و فعالان اقتصادی شده و باعث ایجاد انگیزه برای 
حضور در بازار می شود و همچنین مانع از  خروج سرمایه ها از داخل 
به خارج از کشور شده و از طرفی باعث اجرایی شدن پروژه ها در 

حوزه های مختلف می شود. 
طباطبایی معتقد است: استفاده از پتانسیل های بانک ها به 

منظور تامین مالی پروژه ها مثبت ارزیابی می شود و حضور بانک ها 
در پروژه های مختلف مشارکت خوبی ارزیابی می شود و رونق تولید 
را نیز به دنبال خواهد داشت اما حضور بانک ها به عنوان پیمانکار و 
در قالب بنگاه داری توصیه نمی شود، چراکه در این صورت از وظیفه 
اصلی خود غافل شده و علاوه بر این امکان ارجاع کار در قالبی غیر 
از روال قانونی نیز ایجاد می شود که رویکردی پسندیده نیست و 
باعث نارضایتی دیگر افراد حقیقی و حقوقی به ویژه سرمایه گذاران 
و فعالان اقتصادی خرد و کلان می شود همچنین مشارکت 
سرمایه گذاران در بخش خصوصی می تواند هدایت سرمایه ها به 
بخش مولد را فراهم کند و درصورت اعِمال سیاست های تشویقی 

می تواند منافع سرمایه گذاران و همچنین دولت را نیز تامین کند. 
    خلق پول بانکی باید صرف توسعه کشور شود

محمد امینی ، کارشناس اقتصادی، دلیل مخالفت با انباشت ملک 
و سهام یا به اصطلاح بنگاه داری بانک ها را محروم شدن بخش های 
مولد اقتصاد از خلق پول دانست و افزود: استفاده از ظرفیت خلق 
پول بانک ها برای ایجاد بنگاه های کارآمد و بهره ور در بخش های 
اولویت داری که حاکمیت تعیین می کند و با شروطی همچون 
داشتن استراتژی خروج از بنگاه، به رونق تولید و سرمایه گذاری در 

کشور کمک می کند. 
او رسالت نظام بانکی کشور را خدمت رسانی به تولید ملی 
در بخش های مولد دانست و افزود: استفاده از قدرت خلق پول 
بانک برای اموری همچون خرید و انباشت ملک و املاک یا سهام 
شرکت هایی که در بخش های مولد فعال نیستند یک امر مذموم 
است و نهادهای نظارتی و به طور خاص بانک مرکزی باید برای 

جلوگیری از آن تدابیری را اتخاذ کند. 
    ضرر انباشت ملک و سهام بانک ها در اقتصاد

او تاکید کرد: اینکه خرید ملک و سهام یا اصطلاحا بنگاه داری 
بانک ها مذموم است از این بابت است که در جهت بزرگ کردن 
کیک اقتصاد کشور نیست و بخش های مولد را رونق نمی دهد 
و بانک ها با چنین اقداماتی نه تنها بخش های مولد را از ظرفیت 
خلق پول خود محروم می کنند بلکه به رونق بخش های غیرمولد 
که رقیب سرمایه گذاری مولد هستند نیز کمک می کنند و برآیند 
تجربیات بنگاه داری بانک ها این را نشان می دهد، هرچند موارد 

مثبت هم بوده است. 
 وی ادامه داد: بانک ها معتقدند در شرایطی که نرخ سود 
تسهیلات به شکل دستوری پایین تعیین شده و به دلیل نبود 
نظام اعتبارسنجی قابل اتکاء، بسیاری از متقاضیان، تسهیلات را 
به سمت بخش های مولد نمی برند و حتی در برخی موارد اقدام به 

برگشت منابع نمی کنند، خرید ملک و سهام دست کم بخشی از 
سود آن ها را تضمین می کند. اما این توجیه منطقی نیست و بانک ها 
در شرایط عادی و با ثبات باید صرفا به تسهیلات دهی به بخش های 

مولد اقدام کنند. 
   بانک ها باید به جای انباشت ملک و سهام بنگاه سازی 

کنند
او افزود: در اقتصادی که ظرفیت های خالی جدی دارد و 
سرمایه گذاری مختل شده سرمایه گذاری بانک ها به تسهیلات دهی 
اولویت دارد همچنین برای حاکمیت نیز تمرکز منابع در حوزه های 
پیشران اقتصاد اولویت دارد و می تواند از ظرفیت سرمایه گذاری 
بانک ها در این جهت استفاده کند بنابراین سرمایه گذاری بانک ها 
اولا باید در پروژه های ملی باشد و دیگر اینکه باعث ایجاد انحصار 
نشود و بانک ها در یک فرآیند مشخص بنگاه سازی کنند و بعد از 

مدتی از آن خارج شوند. 
این کارشناس اقتصادی ضمن اشاره به تجربیات سایر کشورها 
در استفاده از ظرفیت بانک ها برای بنگاه سازی گفت: کره جنوبی در 
دهه ۶۰ حوزه های مدنظر و پیشران را مشخص کرد و بانک ها را ملزم 
نمود که بخش قابل توجهی از منابع خود را در این بخش ها تخصیص 
دهند و بانک ها باید به انتخاب خودشان در پروژه ها سرمایه گذاری 

کنند و بعد از مدتی با استراتژی خروج، الزاما از بنگاه خارج شوند. 
امینی رعیا بیان کرد: پیش نیاز جهت دهی منابع بانکی، داشتن 
یک برنامه توسعه ای مشخص و دقیق است که در سطح کشور 
به آن التزام عملی وجود داشته باشد، در صورت داشتن چنین 
برنامه ای، بانک باید با قدرت خلق پول خود ملزم به بنگاه سازی 
در بخش های توسعه ای کشور شود و سپس از بنگاه خارج شود؛ در 
این صورت ضمن رونق تولید و سرمایه گذاری در کشور با استفاده 
از ظرفیت خلق پول، بانک ها نیز به سمت تخصصی شدن و کمک 
به تولید ملی سوق داده می شوند و از انحراف تسهیلات دهی آن ها 

کاسته می شود. 
بر اساس این گزارش، باید در نظرداشت که همان گونه که 
بنگاه داری غیرمتعارف شبکه بانکی، فشارهایی را به اقتصاد ملی 
و بخش تولیدی کشور وارد می سازد، خروج غیراصولی، شتاب زده 
و همراه با رانت جویی بانک ها از این روند خطری کمتر از ادامه 
بنگاه داری نخواهد داشت و تحویل بنگاه های زیرمجموعه در 
بانک های دولتی اگر با تجربه ناموفق برخی از خصوصی سازی های 
سالیان اخیر تکرار شود، افزون بر گسترش فساد و رانت خواری، به 
ناکارآمدی واحدهای تولیدی، توزیع نامناسب ثروت ها و شکاف 

طبقاتی منجر می شود. 
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روزنه

اخبــار
قیمت نجومی شیرینی و 

کیک های سفارشی
رئیس اتحادیه قنادان تهران در مورد 
وضعیت تولید شیرینی گفت: به دلیل 
هزینه  بالای مواد اولیه، تولید شیرینی 
توجیه اقتصادی چندانی ندارد، به طوری 
که خیلی از قنادی ها در تهران به خصوص 
در یک سال و نیم تا دو سال اخیر، پروانه  
خود را باطل کردند و مشغول شغل دیگری 

شدند. 
رئیس اتحادیه قنادان تهران در مورد 
وضعیت تقاضا برای خرید شیرینی به 
همشهری آنلاین گفت: به دلیل گرانی 
مواد اولیه که روی قیمت تمام شده شیرینی 
تاثیر می گذارد و همچنین به علت تورم 
کالاهای اساسی، قدرت مردم برای خرید 
شیرینی کاهش یافته و به نوعی ریزش 
تقاضا داشته ایم و در حال حاضر نسبت به 
سال های قبل، مشتری چندانی برای خرید 

شیرینی نداریم. 
رئیس اتحادیه قنادان تهران در مورد 
وضعیت تولید شیرینی بیان کرد: واقعیت 
این است که با توجه به هزینه های بالایی 
که صنف ما دارد تولید شیرینی توجیه 
اقتصادی چندانی ندارد و تولید ما خیلی 
کم شده است. در این میان شاید بعضی از 
واحدها که برند هستند خوب کار کنند اما 
بقیه واحدهایمان به سختی از پس هزینه ها 
برمی آیند و این باعث شده است خیلی از 
واحدها به خصوص در یک سال و نیم تا 
دو سال اخیر، پروانه  خود را باطل کنند و 

مشغول شغل دیگری شوند. 
بهره مند ادامه داد: بحث کیفیت در 
قیمت شیرینی خیلی موثر است و هر چه 
مواد اولیه با کیفیت بالاتری برای پخت 
کیک و شیرینی استفاده شود طبیعتا 
قیمت ها هم بالاتر می رود برای مثال، 
ما شکلات به قیمت ۱۰۰ تا ۵۰۰ هزار 
تومان داریم یا هر کیلو مغز پسته با توجه 
به کیفیت، از یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
تومان تا ۲ میلیون تومان موجود است یا 
خامه در کشور ما ۱۰ تا ۱۵ برند مختلف 
موجود است که قیمتش متفاوت است و 
این مسائل روی کیفیت و قیمت شیرینی 

تاثیر می گذارد. 
این مقام صنفی در مورد علت گرانی 
قیمت کیک سفارشی هم بیان کرد: پخت 
برخی کیک های ویژه و سفارشی وقت 
زیادی از قنادی ها می گیرد و بر این اساس، 
قیمت برخی کیک ها بالاتر است اما ما این 
اطمینان را به مردم می دهیم که بازرسان 
ما به طور مستمر در کنار وزارت بهداشت بر 

قنادی ها نظارت دارند. 

دکل نفتی گمشده پیدا شد
دادگستری کل خوزستان در خصوص 
ادعای مطرح شده در رسانه ها و فضای 
مجازی مبنی بر سرقت یک دکل نفتی 
در استان خوزستان، توضیحاتی ارائه داد. 

در توضیح دادگستری کل خوزستان آمد 
است: این دکل جزو اموال عمومی نبوده و 
متعلق به شرکت سپنتا بین الملل که یک 
شرکت پیمانکار در زمینه دکل های حفاری 
مربوط به بخش خصوصی است، است و در 
سال های ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۵ قرارداد عملیات 
حفاری جهت حفاری چاه های شرکت 
ملی مناطق نفت خیز جنوب را به عهده 

داشته است. 
به گزارش ایسنا، پس از پایان قرارداد، 
این شرکت به رغم اخطاریه های مکرر 
مبنی بر انتقال دکل ها از سوی کارفرما از 
انتقال دکل ها خودداری نموده که به  عنوان 
اقدام پیشگیرانه و در جهت جلوگیری از 
تخریب و سرقت دکل، مقام قضائی دستور 
به جابه جایی دکل داد که شرکت مناطق 
نفتخیز جنوب با هماهنگی شرکت حفاری 
ایران، این دکل به یکی از انبارهای شرکت 

نفت انتقال داده شد.

کسب رتبه اول در تولید شیر 
کشور توسط عشایر

مدیرکل امور عشایر آذربایجان غربی 
گفت: عشایر این استان در تولید شیر کشور 
رتبه اول را کسب کردند. علی ناجی در 
نشست خبری با اصحاب رسانه با اشاره به 
پتانسیل های عشایر استان و جایگاه خاص 
آنها در کشور تصریح کرد: آذربایجان غربی 
دارای ۲ میلیون و ۵۶۰ هزار هکتار عرصه 
مراتع و منابع طبیعی است که از این میزان 
بیش از ۵۸۰ هزار هکتار در اختیار عشایر 
استان است. ناجی خاطر نشان کرد: عشایر 
استان دارای ۲ میلیون واحد دامی، ۲۰هزار 
و ۴۴۳ خانوار رسمی مورد تایید، ۹۷ هزار 
و ۲۸۹ نفر جمعیت در قالب ۱۲ ایل و 

۲۱طایفه در استان پراکنده شده اند. 
مدیر کل امور عشایر آذربایجان غربی 
اظهار کرد: عشایر آذربایجان غربی سالانه 
۱۵ هزار تن گوشت قرمز و ۲۵ درصد مواد 
پروتئین تولیدی عشایر کشور را تامین 

می کند. 
ناجی، با اشاره به تولید سالانه بیش از ۵۰ 
هزار تن شیر توسط عشایر آذربایجان غربی 
گفت: رتبه اول تولید شیر در کشور متعلق 

به عشایر استان است. 

 »آرمان  ملی« به بررسی راهکارهای حضور مطلوب بانک ها در پروژه های اقتصادی می پردازد؛ 

بانک های بنگاه دار  یا بنگاه های بانکدار؟

مالک رحمتی، رئیس سازمان خصوصی سازی با حضور 
در برنامه صف اول با اشاره به اینکه منظور از مولدسازی 
تکمیل پروژه های نیمه تمام و راکد دولتی است و نه فروش 
دارایی و اموال گفت: در دولت سیزدهم و در دوره جدید 
سازمان خصوصی سازی فرایند واگذاری ها از جمله سهام 
عدالت و سایر واگذاری های اصل چهل و چهاری تمرکز 
بر شناسایی و مشارکت تعاونی های واقعی مردمی است 
و بخش خصوصی که به دنبال اخراج کارگر و زیاندهی و 
تخریب و تعطیلی بنگاه و یا سوءاستفاده از اموال واگذار 

شده است در جایی در این فرایند ندارد. 
به گفته رحمتی در واگذاری های قبلی هر خریداری که 
قیمت بالاتر اعلام می کرد برنده مزایده بود اما در این دوره از 
فعالیت سازمان خصوصی سازی و در دولت سیزدهم تعیین 
و اعلام قیمت تنها یکی از شرایط لازم در واگذاری است و به 
طور حتم باید خریداری که می خواهد مدیریت یک بنگاه را 
برعهده بگیرد الزامات مدیریت بهره ورانه و مدل کسب و کار 
خود را در شش محور به سازمان خصوصی سازی ارائه دهد. 
این مقام مسئول تصریح کرد: از این پس هر خریدار برای 
حضور در مزایده های سازمان خصوصی سازی باید طرح 
توسعه و دانش فنی و همچنین منابع و تجهیزات لازم را 
ارائه دهد و برنامه ۵ ساله خود برای چشم انداز سودآوری 
بنگاه، مدیریت جریان نقد عملیاتی، سهم بازار و مدیریت 
بنگاه اقتصادی واگذار شده را ارائه کرده و به تأیید سازمان 

نیز باید برساند. 
وی ادامه داد: پذیره نویسی ۲ هزار میلیارد تومانی طرح 
توسعه شرکت گسترش سوخت سبز زاگرس در عرض ۲ 
روز نمونه ای موفق از روش جدید واگذاری شرکت های اصل 
چهل و چهاری بود که از طریق بازار سرمایه با مشارکت ۹۵ 
هزار سهامدار حقیقی و همچنین مشارکت ۵۰ درصدی 

شرکت های حقوقی محقق شد. 
رحمتی اظهار کرد: پذیره نویسی طرح این شرکت دولتی 
که در فهرست واگذاری های سازمان خصوصی سازی قرار 

داشت با مدلی انجام گرفت که پس از کاهش ۳۰ درصدی 
سهام دولت در این شرکت فاقد تولید، الباقی سهام از طریق 
بازار سرمایه بفروش رسید تا تأمین مالی این طرح سازگار 

با محیط زیست با موفقیت انجام شود. 
به گفته وی پول های سرگردان زیادی در دستان مردم 
است که با ایجاد بستر مناسب می توانند از سرمایه گذاری 

خود سود ببرند. 
رئیس سازمان خصوصی سازی ادامه داد: تاکنون برای 
بیش از ۴۹ میلیون ایرانی سهام عدالت تخصیص و توزیع 
شده و قرار است برای مشمولین جدید که قریب به بیش از 
۴ میلیون و اندی از شهروندان کشور می شوند سبدی از ۱۲ 
شرکت خوب سهامی عام تشکیل و تعیین شود. حدود ۲۰ 
روزقبل این سبد به ارزش هر نفر به مبلغ ۱۰ میلیون تومان 
تعیین شده که باید به تعدادی از هموطنان مشمول دو یا 
سه دهک تقسیمات درآمدی و همچنین مشمولان تحت 
پوشش کمیته امداد امام )ره( و سازمان بهزیستی کشور 

تخصیص داده شود. 
وی خاطرنشان کرد: مطابق قانون باید تا مبلغ ۵۰ هزار 

میلیارد تومان سهام برای تخصیص سبد سهام عدالت 
مشمولان جدید این دارایی و تصویب از سوی هیأت دولت 
معرفی می کردیم که هم اکنون این سبد با حضور سهام 
۱۲ شرکت سودآور به ارزش ۵۲ هزار میلیارد تومان برای 

تصویب به هیأت دولت تقدیم شده است. 
این مقام مسئول گفت: پایش دقیق شرکت های واگذار 
شده در دوره جدید سازمان خصوصی سازی با حساسیت 
بالایی دنبال و نظارت می شود و با تکیه بر ضمانت اجرای 
قوی قانونی موضوعات مختلف اعم از اشتغال، تأخیر در 
واریز حقوق و دستمزد کارگر، روند سودآوری و بهره وری 

کارآمد بنگاه واگذار شده رصد می شود. 
به گفته رحمتی گاهی از مولدسازی به گونه ای سخن 
گفته می شود که گویی هدف مدنظر ما فروش اموال و 
املاک دولت است در حالیکه فروش دارایی تنها یکی از ۷ 
روش موجود در آئین نامه اجرایی مولدسازی است. ناگفته 
نماند هم اکنون هیچ ملک یا اموالی متعلق به دولت بدون 

ارزش افزایی امکان واگذاری ندارد. 
وی ادامه داد: در تمام قوانین قبل تنها یک نفر 
برای واگذاری دارایی ها تصمیم می گرفت اما اکنون با 
ظرفیت های مترقی که در آئین نامه اجرایی اصلاحی 
مولدسازی دیده شده، ۸ عضو هیأت عالی از جمله نماینده 
تام الاختیار قوه قضائیه، سران سه قوه، رئیس سازمان برنامه 
و بودجه، وزیر راه و شهرسازی حضور دارند و باید همه اعضا 
موضوع مازاد یا غیر مازاد دارایی را به تصویب برسانند. از 
سویی دیگر امکان فروش ملک بدون اینکه کاربری لازم 
برای آن اخذ شده باشد میسر نیست و تا مرحله اخذ پروانه 

باید پیش برود. 
به گفته این مقام مسئول همچنین قیمت استخراج 
شده از سوی کارشناس دادگستری بایدی در همان هیأت 
عالی مولدسازی به تصویب برسد. همچنین هیأت عالی 
مولدسازی علاوه بر تصویب قیمت باید شرایط واگذاری و 

مزایده را نیز مصوب کند. 

رئیس سازمان خصوصی سازی خبر داد: 

جزئیاتی از تخصیص سهام عدالت جدید ۱۰ میلیون تومانی


